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وزیر مسئول گمرکی اتحادیه اقتصادی اوراسیا:
تبادلات کشورهای اوراسیا با ایران به دو برابر رسید

وزیر مســئول گمرکی اتحادیــه اقتصادی 
اوراسیا اظهار داشت: بین ایران و کشورهای 
عضو اوراسیا توافقنامه هایی موقت سه ساله 
وجود داشــته اما در حال حاضر می توان این 
توافقنامه ها را نامحدود کرد و می توان در آینده 
توافقنامه های طولانی با یکســری اختیارات 

داشته باشیم.
ایلدار علیشروف در نشست با رییس کل گمرک ایران با 

بیان اینکه ایران شریک قدیمی و سنتی کشورهای اوراسیا است، اظهار داشت: ارتباطات گمرکی 
ایران و کشورهای اوراسیا روز به روز در حال افزایش است و این دیدار امروز ما به موقع و ضروری 
بود. وی ادامه داد: بین ایران و کشورهای عضو اوراسیا توافقنامه هایی موقت سه ساله وجود داشته 
اما در حال حاضر می توان این توافقنامه ها را نامحدود کرد و می توان در آینده توافقنامه های طولانی 
با یکســری اختیارات داشته باشیم. وزیر مسئول گمرکی اتحادیه اقتصادی اوراسیا با بیان اینکه 
تبادلات ما با ایران دو برابر شده است، گفت: این دو برابر شدن حجم مبادلات بین دو طرف نتیجه 
توافقنامه هایی است که به اجرا رسیده اند. علیشروف با یادآوری مشکلات گمرکی بین دو طرف 
گفت: پروتکل های ســازمان گمرکی از طرف شما به اعلام شد که برای رفع مشکلات موجود 
به ما نکات کلیدی داده  شــد. به گزارش ایلنا، وی افزود: درباره کریدور شمال -جنوب و مسائل 
زیرســاختاری نکاتی وجود دارد که در جلســات این دیدار به شما ارایه می کنیم. درباره تبادلات 
الکترونیکی اسناد و اطلاعات هیچ مشکلی وجود ندارد و ما هم با این تبادلات دو طرفه استقبال 
می کنیم اما باید درباره محتوای این تبادلات اطلاعاتی به توافق برسیم.وزیر مسئول گمرکی اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا تاکید کرد: مطمئن باشید اگر ما توافقنامه ای را به امضا رساندیم و به توافق رسیدیم 

تمام کشورهای عضو اوراسیا مجبور به اجرا و رعایت آن هستند.

قیمت گندم به زودی اعلام می شود
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: قیمت گندم به زودی از سوی شورای 

قیمت گذاری اعلام می شود.
 ســیدمحمد آقامیری، سرپرست وزارت جهاد کشاورزی در حوزه چالش های کشاورزی گفت: 
مشکلات در سه حوزه ملی، محلی و مردمی وجود دارد که باید مورد بررسی قرار گیرد. برخی دیگر 
از مشکلات به صورت محلی و استانی حل می شود که در این زمینه خواستار برگزاری جلسات 
دوره ای و دیدار عمومی با کشاورزان هستم. همچنین برخی مشکلات نیز با نگاه و اتحاد مردمی 
قابل حل است.سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه حمایت از تولید خط قرمز ما است، 
تصریح کرد: حمایت از تولید محصولات کشاورزی در کشور و حمایت از تولیدکنندگان و گندم 
کاران در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی قرار دارد و در این راستا، موضوع آب که یکی از اصول 
تولید در بخش کشاورزی است، باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.به گزارش مهر،وی اضافه کرد: تولید 
در بخش کشاورزی مقدماتی نیاز دارد که اولین و مهمترین آن آب است.به گفته وی، اگر مشکل 
آب حل شود سایر مسائل از جمله، اشتغال، تولید محصولات کشاورزی، رونق دامداری و… نیز 
حل می شــود.آقامیری با بیان اینکه قیمت گندم به زودی از سوی شورای قیمت گذاری اعلام 
می شود، گفت: وزارت جهاد کشاورزی درصدد است تا بلافاصله پس از تحویل گندم به سیلو از 
سوی کشاورزان، مبلغ آن پرداخت شود، در این راستا پایان هفته گذشته خرید تضمینی گندم انجام 
شده و مبلغ قابل توجهی به صورت علی الحساب و به قیمت سال گذشته به کشاورزان پرداخت شده 
است.وی ادامه داد: پرداخت مبلغ علی الحساب با وجود عدم تخصیص مبلغ خرید تضمینی گندم 
در سال جاری انجام شده است و در صورت تعیین تکلیف، مابه التفاوت مبلغ به حساب کشاورزان 
واریز می شود.سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر حمایت از تولید گندم در کشور گفت: 
برای حمایت از تولید داخلی و اشتغالزایی در کشور، گندم با قیمت بالاتر از واردات، خریداری می شود 
تا تولید داخلی ادامه دار باشد.به گفته وی، پرداخت خرید حمایتی در زعفران و پنبه نیز در چند روز 
اخیر انجام و پرداخت ها در این دو محصول انجام شده است.آقامیری بر حمایت از تولید داخلی و 
تأمین محصولات کشاورزی در کشور تاکید کرد و گفت: تولید داخلی حتی با قیمت بالاتر نیز مورد 

حمایت وزارت جهاد کشاورزی است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس:
قوانین جدید مانع توسعه مناطق آزاد است 

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد ارس گفت: 
تکلیف مناطق آزاد در برنامه هفتم توسعه باید 

مشخص شود. 
مجید کیانی شــامگاه جمعه در جمع خبرنگاران گفت: 
تاکنون، به واســطه مزیت های قانونی ســرمایه گذاری 
کارهای خوبی در زمینه های تولید و صادرات و اشتغالزایی و 
محرومیت زدایی انجام شده است. وی متذکر شد: متاسفانه 
طی سال های گذشته تصویب برخی قوانین مغایر با ماهیت 

وجودی و کارکرد و همچنین قوانین اختصاصی مناطق آزاد موجب مشکلات گوناگون در مسیر 
تولید شده است. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس با تاکید بر نقش مجلس در توسعه کشور، 
خواستار افزایش نقش نظارتی و حمایتی مجلس در مناطق آزاد شد و اظهار داشت: قوانین مناطق 
آزاد برای تسهیل سرمایه گذاری و کمک به اقتصاد ملی و رونق تولید تدوین شده اند اما تصویب 

برخی قوانین جدید که در تداخل با ماهیت این مناطق است، سرمایه گذاران را دلسرد می کند. 
به گزارش بازار، کیانی گفت: تنها راه برون رفت مناطق آزاد از بروکراسی های ایجاد شده در مسیر 
سرمایه گذاری، بازنگری در قوانین و توجه به مزیت ها و مشوق های قانونی و نظارت مجلس بر این 
قوانین است. یکی از مشکلات همیشگی این مناطق عدم اجرای قوانین تسهیل گرانه تولید است. 

کیانی در ادامه با بیان اینکه طی ۱۷ سال تاسیس منطقه آزاد ارس پنج میلیارد دلار سرمایه گذاری 
در زمینه های مختلف تولید محور انجام شــده است، گفت: یکی از برکات جمهوری اسلامی 
محرومیت زدایی از مرزها و افزایش دیپلماسی اقتصادی به واسطه مناطق آزاد بوده و در این بین 
منطقه آزاد ارس با اختصاص ۶۵ درصد از حجم کل تولیدات مناطق آزاد نقش مهمی در تحقق 
اهداف تعیین شده دارد. وی یادآور شد: هم اکنون ۵۵۰ واحد تولیدی فعال و در حال احداث در ۱۲ 
خوشه صنعتی به واسطه مزیت های قانونی مناطق آزاد و ظرفیت های بالقوه منطقه آزاد ارس در این 
منطقه فعالیت می کنند و علاوه بر موفقیت های بزرگ در حوزه صنعت، یکه تاز عرصه تولیدات 
گلخانه ای با ۲۲۰ هکتار زیر کشت و ۲۳۰ هکتار در حال احداث است. وی افزود: بزرگترین طرح 
کشت و صنعت کشور با آغاز کشت دو هزار و ۱۰۰ هکتار در پروژه ای به وسعت ۲۴ هزار هکتار و 
پرورش و تولید و صادرات هزار و ۵۰۰ تن ماهی سردابی و راه اندازی گاوداری ۱۰ هزار راسی در 
منطقه خداآفرین از اهداف توسعه متوازن ما برای بهره مندی و تقویت توانمندی های موجود برای 

تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و قوانین و راهبردهای تعیین شده است. 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس با اعلام تاکنون ۱۵ هزار دستگاه خودرو سنگین، سه هزار 
دستگاه خودرو سواری، ۱۵ هزار بشکه بنزین یورو پنج و ده ها کالای دیگر با اهداف تامین بخشی 
از نیاز کشور و صادرات به کشورهای آسیایی و اروپایی در ارس تولید شده و ادامه این روند نیازمند 

حمایت جدی مجلس شورای اسلامی در تدوین برنامه پنج ساله هفتم توسعه است. 

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون کشــاورزی،آب و منابع طبیعی 
نباید مردم برای تهیه مرغ ۸۰ هزار تومانی اینقدر 
ســرگردان باشــند، تاکید کرد: اظهارات برخی 
مسئولین در خصوص مرغ ۶۰ هزار تومانی وجود 

خارجی ندارد.
جلال محمود زاده  با اشاره به افزایش قیمت مرغ و کمیاب 
شــدن این محصول در بازار بیان کرد:سرپرست وزارت جهاد 
کشــاورزی اگر محلی را برای توزیع مرغ ۶۰ هزار تومانی می 
شناسد، آدرس آن را به مردم بدهد چرا که مرغ با قیمت ۶۰ هزار 

تومان در کشور توزیع نمی شود.
وی با بیان اینکه اقتصاد چکشی و اجباری در هیچ جای دنیا 
جواب نداده است، اظهار کرد: اینکه مرغ با قیمت ۸۰هزارتومان 
هم به دست مردم نمی رسد، جای سوال دارد و مسئولان باید در 
این زمینه پاسخگو باشند.این نماینده مجلس با اشاره به مشکل 
حذف یارانه به نهادهای دامی اظهار کرد: از زمانی که ارائه ارز 
۴۲۰۰ تومانی به نهاده های دامی قطع شد، یکدفعه نهاده های 
دامی، مثلًا محصولی به نام ذرت از قیمت ۱۸۰۰ تومان به ۱۹ 
هزار تومان رسید و یا اینکه محصولی همچون کنجاله سویا از 
۲۵۰۰ تومان به رقم ۲۴ هزار تومان رسید بنابراین وقتی قیمت 
نهاده ها سر به فلک کشید، مشکلات زیاد شد.محمود زادهدر 
گفت و گو با خانه ملت، با بیــان اینکه مرغ داران برای تهیه 
نهاده های دامی با قیمت بالا نیاز به نقدینگی دارند ،تاکید کرد: 
به واقع یک مرغ دار باید دو و نیم میلیارد تومان نقدینگی داشته 
باشد تا برود و نهاده لازم فعالیت خود را تامین کند که متاسفانه 
مرغداران نقدینگی لازم را در دست ندارند، از سوی دیگر بانکها 

به این مرغداران تسهیلات لازم را ارائه نمی دهند. از این رو این 
سلسله عوامل باعث شده تا تعداد زیادی از مرغداران از چرخه 
تولید خارج شده و مرغداری ها دیگر جوجه ریزی نکنند.وی با 
بیان اینکه وقتــی جوجه ریزی در مرغداری ها صورت نگیرد 
مطمئناً عرضه و تقاضا مرغ در کشور به هم خواهد ریخت، تاکید 
کرد: بنده در دو الی سه ماه اخیر به شدت در رابطه با موضوعات 
این بخش هشدار دادم و گفتم وقتی قیمت جوجه یک روزه افت 
قیمت داشته است، مشکلات بیشتر خواهد شد آنهم به این دلیل 
که وقتی نهاده گران می شود دیگر مرغ داری وجود ندارد تا برود 
و جوجه یک روزه را تحویل بگیرد بنابراین همه این موارد در ذیل 

یک زنجیره تعریف می شوند.
وی با بیان اینکه زمانی که جوجه ریزی در مرغداری ها صورت 
نمی گیرد حتماً جوجه یک روزه هم به فروش نخواهد رسید، 
تصریح کرد: حتی برخی از تولیدکنندگان جوجه یکروزه برای 
اینکه جوجه شان را از بین نبرند جوجه یک روزه را به صورت 
رایگان به مرغداری ها دادند. با این حال این امر باعث شــد تا 
تخم مرغ های نطفه داری که آماده ورود به دستگاه بودند از این 
چرخه حذف شود.محمودزاده بیان کرد: این موارد باعث شد تا 
ما با کاهش شدید تولید مرغ در کشور مواجه شویم و هم اکنون 
همین مشکلات ادامه دارد چرا که دولت در این بخش برنامه ای 
ندارد، متاسفانه دولت زمانی که مشکلی در توزیع مرغ پیدا می کند 

به سمت واردات مرغ کشیده می شود.
وی با اشاره به مشکلات در زمینه واردات مرغ به کشور اظهار 
کــرد: دولت اگر بخواهد واردات مرغ را مد نظر قرار دهد باید با 
قیمت بالایی مرغ را به کشور وارد کند، همچنین این مرغ ، مرغ 

یــخ زده بوده و این موضوع با فرهنگ غذایی برخی از مناطق 
هماهنگی ندارد،همچنین  از سویی دیگر این مسئله برخلاف 

شعار سال است.
محمودزاده با اشاره به شعار افزایش تولید و کاهش تورم بیان 
کرد: متاسفانه ما از شروع به آغاز سال ۱۴۰۲ شاهد کاهش تورم 
نبودیم و در حال حاضر بیش از ۵۰ درصد اقلام گران شده است.

این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه متاسفانه 
وزارت جهاد کشــاورزی واردات محور شده اســت ادامه داد: 
این وزارتخانه وقتی مشکلی برای توزیع و تولید محصولی در 
کشور پیدا می کند ،به سمت واردات سوق پیدا می رود این در 
حالی اســت که باید از تولید داخل حمایت کند.وی با اشاره به 
راهکارهایــی در این بخش اظهار کرد: دولت و یا وزارت جهاد 

کشــاورزی باید در ارائه تسهیلات ارزان قیمت به مرغداران و 
کشاورزان نهایت تلاش خود را داشته باشد. این در حالی است 
که با وجود شعار مهار تورم و رشد تولید همه بانکها و به ویژه 
بانک کشاورزی سود تسهیلات خود را در سال پیش رو ۵ درصد 

افزایش داده اند.
این نماینده مجلس تاکید کرد: همچنین حتماً مسئولین باید در 
پی خرید نهاده از سوی دامداران و مرغداران ، این کالاها را به 
سرعت به آنها تحویل دهند چرا که ما مطلعیم تحویل این نهاده 
ها گاهاً ۳ الی ۶ ماه طول می انجامد. بنابراین همه این چرخه 

های تولید باید در کشور اصلاح شود.
محمودزاده بیان کرد: دولت باید چرخه تولید مرغ، از تولید جوجه 
یک روزه  تا کشتارگاه را زیر نظر بگیرد تا هر جایی که یکی از 
این چرخه ها دچار مشــکل شد، ورود کرده و با قیمت واقعی 
محصول تولید شــده را از کشاورز بخرد تا این چرخه  قطع و 

یا معیوب نشود و دست آخر تولید مرغ در کشور به خطر نیافتد.
وی با بیان اینکه نباید مردم برای تهیه مرغ ۸۰ هزار تومانی 
اینقدر سرگردان باشند،تاکید کرد: اظهارات برخی مسئولین در 
تولید  و توزیع مرغ ۶۰ هزار تومانی وجود خارجی ندارد و از سوی 
دیگر هم مشــکلات در بخش تولید مرغ در صورت برطرف 
نشدن، همچنان ادامه پیدا خواهد کرد.محمودزاده با بیان اینکه 
در بخش مرغ قیمت تضمین شده وجود ندارد، بیان کرد: قیمت 
تمام شده هر مرغ برای مرغ دار افزایش پیدا کرده، چراکه قیمت 
نهاده رشد داشته است و دولت هم در این بخش به کشاورز و  
مرغ دار کمک نمی کند. متاسفانه در پی این مشکلات بسیاری 

از مرغداری های کشور خالی بوده و مرغی تولید نمی کنند.

مرغداران برای تهیه نهاده ها نقدینگی ندارند

مرغ ۶۰ هزار تومانی در بازار وجود ندارد

اینفوگراف

با افزایش ١٠٠ درصدی بلیت، نگران کاهش مشتری نیستیم پیش فروش کمک کننده به رونق بازار مسکن
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی: نایب رئیس اول اتحادیه املاک مطرح کرد؛

نایب رئیس اتحادیه املاک با بیان اینکه برای کاهش التهاب 
بازار مسکن دولت باید مشوق هایی برای ورود سرمایه گذاران 
به تولید مسکن ارائه کند گفت: پیش فروش مسکن می تواند 

به رونق تولید مسکن کمک کند.
داوود بیگی نژاد با اشاره به احتمال نوسانات بازار مسکن در ماه های آینده گفت: 
دولت برای کاهش التهاب بخش مسکن باید مشوق هایی در اختیار سرمایه 
گذاران و انبوه سازان قرار دهد تا با تولید مناسب مسکن با متراژهای مناسب و 
ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضا، از التهاب احتمالی در بازار مسکن جلوگیری 
کند. چرا که اگر سرمایه ها به جای رفتن در بخش های غیر مولد و سوداگری در 
بخش مسکن جهت دهی و وارد بخش تولید مسکن شود هم سرمایه سرمایه 
گذاران کنترل خواهد شد و هم سرمایه گذاران به یک سود منطقی و معقول 
می رسند.وی با تاکید بر اینکه افزایش تولید و عرضه مسکن می تواند از تورم در 
بخش مسکن جلوگیری کند ادامه داد: این که آیا تولید مسکن می تواند قیمت ها 
و تورم بخش مسکن را کنترل کند یک موضوع بدیهی است. به هر مقدار که 

تولید مسکن افزایش پیدا کند به همان نسبت افرادی که خواهان و نیازمند 
بخش مسکن هستند نیاز آنها تأمین می شود.بیگی نژاد اضافه کرد: بسیاری از 
امکانات و تجهیزاتی که در حوزه مسکن استفاده می شود تولیدات داخل هستند 
اما نیاز انباشــت تقاضا در حال حاضر به دلیل عدم تولید باعث شده تا قیمت 

مسکن به شکل غیر قابل باوری افزایش یابد.
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به اینکه اکثر سازندگان مسکن 
به دلایل مختلفی مثل نبود منابع مالی مناسب از بازار مسکن و تولید خارج شدند 
ادامه داد: پیش فروش مسکن یکی از گزینه های مناسب برای تأمین نقدینگی 
انبوه سازان و سازندگان خرد بود اما متأسفانه سالهاست که قانون پیش فروش 

مسکن باعث شده تا سازندگان مسکن نتوانند وارد عرصه ساخت و ساز شوند.
وی در گفتگو با مهر تاکید کرد: نبود گردش سرمایه باعث شده تا بازار مسکن 
و ساخت و ساز قفل شود. سازندگان مسکن وقتی نتوانند واحد مسکونی خود 
را به فروش برساند و به همان نسبت نمی تواند تولید کنند بنابراین این عدم 
تولید مسکن در نهایت قیمت مسکن را افزایش و به ضرر قشر مستأجر تمام 
خواهد شد. اما تا زمانی که پیش فروش مسکن توسط مشاوران املاک صورت 

می گرفت سرمایه ولو اندک به سمت تولیدکننده هدایت می شد.
وی ادامه داد: مشاوران املاک می توانند با جذب سرمایه های خُرد این امکان را 
فراهم کنند که سرمایه گذاران قوی و یا افرادی که نوظهور هستند وارد بخش 
مسکن شده و در تولید مسکن کمک کنند. و از ورود سرمایه به بازارهای دیگر 

جلوگیری می شود.
بیگی نژاد در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد امسال و با آغاز فصل 
نقل و انتقالات شرایط سختی برای مستأجران متصور بود؟ گفت: اگر دولت و یا 
مجلس قصد کمک به مستأجران را دارند از همین الان باید به فکر باشند. و با 
اقدامات پیشگیرانه مانع از قیمت سازی و تغییر غیر منطقی قیمت ها اجاره شوند.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اظهار کرد: شرکت های 
هواپیمایی با افزایش ١۰۰ درصدی قیمت بلیت هواپیما نگران 
از دست دادن مشتری و مسافر نیستند. البته باید توجه داشته 
باشیم که سقف درخواســت افزایش ١۰۰ درصد اما در بازار 

قیمت ها شناور خواهد بود
مقصود اسعدی ســامانی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به درخواست افزایش 
۱۰۰ درصدی بلیت هواپیما اظهار داشت: در اولین جلسه شورای هماهنگی 
ترابری در فروردین ماه درخواست افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت بلیت هواپیما 
ارائه شد اما هنوز تصمیمی درباره موافقت با این درخواست یا میزان افزایش نرخ 
بلیت گرفته و اعلام نشده  است.وی درباره علت درخواست دو برابر شدن قیمت 
بلیت هواپیما گفت: مهمترین مولفه ای که براساس آن شرکت های هواپیمایی 
درخواست افزایش بلیت را دادند، افزایش قیمت ارز است. سال گذشته زمانی که 
درخواست افزایش بلیت هواپیما در شورای عالی هواپیمایی تصویب شد، نرخ ارز  
۲۵ هزار تومان بود اما امروز اگر دولت ارز حواله ای به ایرلاین ها بدهد نرخ آن 
۴۰ هزار تومان است و نرخ دلار در بازار آزاد هم بالای ۵۰ هزار تومان است. 

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی ادامه داد: تنها برای خرید و تامین برخی 
از اقلام امکان دسترسی به دلار مرکز مبادله ای داریم و دلار مرکز مبادله ای 
مشمول تمام اقلام نمی شود و ارائه دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی به شرکت های 

هواپیمایی کاملا قطع شد و شامل هیچ یک از اقلام نمی شود.
اسعدی سامانی در پاسخ به این سوال که آیا در صورت موافقت با پیشنهاد دو 
برابر شدن قیمت بلیت نگران تفت مسافران و مشتری ها نیستید، تاکید کرد: 
شرکت های هواپیمایی با افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت بلیت هواپیما نگران از 
دست دادن مشتری و مسافر نیستند. البته باید توجه داشته باشیم که سقف 
درخواست افزایش ۱۰۰ درصد اما در بازار قیمت ها شناور خواهد بود و عرضه و 

تقاضای بلیت در مسیرهای مختلف، قیمت را تنظیم می کند و در ایام غیر پیک 
قیمت بلیت هم به دلیل کاهش تقاضا کاهش پیدا می کند. 

وی درباره قیمت واقعی هر ساعت پرواز، افزود: قیمت و هزینه هر ساعت پرواز 
بر اساس آنالیز قیمتی ۴۸ دلار است اما در حال حاضر شرکت های هواپیمایی 
آن را با قیمت ۱۷ دلار به مسافران می فروشند و فاصله این دو عدد زیانی است 
که شرکت ها متحمل می شوند و برای جبران این زبان، هیچ یارانه ای مشمول 
ایرلاین ها نمی شود.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی درباره اینکه چرا با وجود 
این زیان درخواست زیادی برای تاسیس ایرلاین وجود دارد، گفت: هر چند در 
ابتدا درخواست تاسیس ایرلاین ها زیاد است اما به نتیجه نمی رسند و نمی توانند 
موافقت اصولی بگیرند. در چند سال گذشته حدود ۶۰ درخواست برای تاسیس 
ایرلاین جدید ارائه شد اما هیچ کدام به نتیجه نرسیدند چراکه سرمایه گذاری در 
صنعت هوانوردی بسیار سنگین و ورود به این صنعت سخت و خروج از این 
صنعت سخت تر است و هر کسی که وارد این صنعت شود نمی تواند به دلیل 

تعهدات موجود به راحتی از صنعت خارج شود.

 هشدار به دستگاه ها صادرات تنها یک کیلو پسته ایران به نیوزلند!
درباره مانده رسوب حساب های شان

 قرارداد خرید1000دستگاه اتوبوس 
برای پایتخت منعقد شد

گمرک کشــور آمار مربوط به صادرات پسته در سال ١4۰١ را منتشر کرد. نیوزلند به 
عنوان یکی از مشتریان فقط یک کیلو پسته از ایران خریداری کرده است!

طبق آمارهای رسمی منتشر شده در سال گذشته بیش از ۵۶ هزار تن پسته به ۵۷ کشور مختلف صادر 
شده که البته با کاهش وزنی و ارزشی نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه شده است.

بر اساس آمار گمرک ۱۲ ماهه سال گذشته بیش از ۵۶ هزار و ۲۹۸ تن پسته و مغز پسته به ۵۷ کشور 
مختلف صادر شده است که ارزشی بالغ بر ۱۱ هزار و ۵۴۷ میلیارد تومان معادل ۴۰۵ میلیون و ۴۴ هزار دلار 
داشته است. البته این آمار بیانگر کاهش ۵۸.۴۰ درصدی از نظر وزنی کاهش ۴۴.۹۸ درصدی از نظر ریالی 

و کاهش ۵۵.۷۰ درصدی از نظر ارزش دلاری صادرات پسته در سال ۱۴۰۰ است.
اردن، ارمنستان، ازبکستان، اسپانیا، اســترالیا، اسلواکی، افغانستان، آلبانی، آلمان، امارات متحده عربی، 
انگلستان، اوکراین، ایتالیا، بحرین، برزیل، بلاروس، بلژیک، پاکستان، تاجیکستان، تایلند، تایوان، ترکمنستان، 
ترکیه، جمهوری آذربایجان، جمهوری چک، جمهوری مولداوی، جمهوری مقدونیه )یوگسلاوی(، چین، 
ژاپن، سنگاپور، سوریه، سوئیس، سوئد، صربستان و مونته نگرو، عراق، عمان، فدراسیون روسیه، فرانسه، 
فیلیپین، قرقیزستان، قزاقستان، قطر، کانادا، کره جنوبی، کنیا، کویت، گرجستان، لبنان، لهستان، لیبی، مالزی، 
مکزیک، موریس، نیوزلند، هلند، هند و هنگ کنگ ۵۷ مشــتری پسته ایرانی در ۱۲ ماهه سال گذشته 

بوده اند.
 بزرگترین مشتری طلای سبز ایران کدام کشورها هستند؟

به گزارش تجارت نیوز، در میان خریداران پسته در سال گذشته، روسیه ۷۳۲۹ تن بزرگترین مشتری این 
محصول صادراتی به شمار می رود. پس از آن هند با خرید این نزدیک به روسیه معادل ۷۱۳۹ تن در رتبه 
دوم جای می گیرد و عراق، امارات، پاکستان، قرقیزستان چین، آلمان، ترکیه و تاجیکستان به ترتیب دیگر 

مشتریان عمده پسته ایرانی به شمار می روند.
نیوزلند با یک کیلوگرم در قعر جدول

نکته جالب توجه در جداول محصولات صادراتی سال گذشته گمرک، خرید اندک پسته توسط برخی 
کشورهاست که جای سوال دارد چرا که به عنوان مثال نیوزلند به عنوان یکی از مشتریان تنها یک کیلوگرم 
پسته از ایران خریداری کرده است و موریس به خرید ۱۶ کیلوگرم از این محصول در ۱۲ ماهه سال گذشته 

اکتفا کرده است.

رئیس کل دیوان محاسبات کشور از تهیه گزارش عملکردی و فراهم شدن سازوکار 
مراقبت از منابع مازاد مصارف دستگاه ها توسط دیوان محاسبات در آینده ای نزدیک 

خبر داد.
به گزارش خانه ملت سید احمدرضا دستغیب به دستگاه ها در خصوص مانده رسوب حساب های شان هشدار 
داد و گفت: دستگاه ها هیچ ضرورتی برای جذب منابع مصرف نشده و رسوب شده در حساب های شان ندارند و 
تعجیل در این امر منجر به تضییع بیت المال می شود.رئیس کل دیوان محاسبات کشور درباره رسوب حساب 
دستگاه ها و چاره اندیشی در این زمینه نیز افزود: دیوان محاسبات به زودی یک گزارش عملیاتی و دقیق درباره 
رسوب حساب دستگاه ها تهیه و ارائه خواهد کرد.وی تاکید کرد: دستگاه ها باید منابع مازاد مصارف خود را به 

خزانه بازگردانند؛ بنابراین سازوکار این موضوع به زودی در دیوان محاسبات فراهم خواهد شد.

امروز با حضور معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران، مدیر عامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی و نمایندگان یک شرکت خودروســاز داخلی، قرارداد خرید ١۰۰۰ دستگاه 

اتوبوس برای تهران منعقد شد.
به گزارش ایسنا، مهدی علیزاده با اشاره به اینکه در راستای توسعه ناوگان اتوبوسرانی هم در حوزه نوسازی و هم 
در حوزه بازسازی و اورهال به صورت همزمان اقدام می کنیم، گفت: خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته امروز 
قرارداد خرید ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس با یک شرکت خودروساز داخلی امضا شد.وی با بیان اینکه این اتوبوس ها از 
نوع تک کابین هستند، ادامه داد: طبق توافق صورت گرفته این اتوبوس ها به صورت تدریجی از شهریور ماه سال 

جاری تحویل و به ناوگان اضافه می شوند.

عدم تحقق وعده رئیس جمهور در خصوص فرودگاه سنندج
استان یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفری کردستان تنها یک فرودگاه دارد و آن هم در بسیاری از ایام 

تعطیل بوده و هیچ پروازی در آن انجام نمی شود.
شروع عملیات ساختمانی اولیه فرودگاه سنندج در سال ۱۳۴۷ آغاز شد و بعد از ۳ سال، در سال ۱۳۵۰ عملیات ساخت 
عمرانی آن پایان یافت. فرودگاه سنندج از همان سال به عنوان تنها فرودگاه عملیاتی استان کردستان و با امکانات بسیار کم 

حتی نسبت به آن زمان، شروع به کار کرد.
با توجه به نزدیکی این فرودگاه به مرز کشور عراق، این فرودگاه از اول تا آخر جنگ هیچ گونه پرواز مسافربری انجام 
نداد و می توان گفت که تقریباً، تعطیل بود اما با این وجود، این فرودگاه به منظور پشتیبانی از نیروهای هوایی جبهه غرب 
کشور و همچنین انتقال مجروحان جنگی در روز به طور متوسط، پذیرای ۱۰ نوبت نشست و برخاست هواپیماهای باربری 
C-۱۳۰ هرکولس ارتش جمهوری اسلامی ایران بود.پس از پایان جنگ، مجدداً برنامه توسعه و همچنین عملیاتی شدن 
این فرودگاه عملی شد و پس از بازگشایی مجدد، پروازهایی که به مقصد سنندج برقرار شدند.متأسفانه بیش از ۵ ماه است 
که فرودگاه سنندج تعطیل بوده و اکنون پس از اعتراض های گسترده مردم شاهد برقراری یک پرواز و تنها در روز پنجشنبه 
در این فرودگاه آن هم به مقصد تهران هستیم که این تک پرواز هم با توجه به اینکه در روز تعطیل انجام می شود تنها به 
درد مدیران پروازی استان می خورد و مردم، اساتید دانشگاهی، دانشجویان، سرمایه گذاران و افرادی که سفرهای زمینی 
برای آنان زیان آور است از هرگونه پرواز در روزهای هفته از این فرودگاه به تهران و دیگر شهرهای ایران محروم هستند.
تمامی زیرساخت ها و امکانات برای افزایش پروازهای فرودگاه سنندج مهیا است و طبق نظر کارشناسان زیرساخت های این 
فرودگاه روزانه به طور متوسط ظرفیت بیش از ۱۰ پرواز را دارد اما متأسفانه هیچ همتی از سوی مسئولان ارشد استانی و 
کشوری برای برقراری پروازهای تنها فرودگاه کردستان صورت نمی گیرد.حجت الاسلام والمسلمین رئیسی در جریان سفر 
سال گذشته خود به کردستان و در جمع خبرنگاران در پاسخ به مهر علاوه بر تأکید بر رفع مشکل پروازهای فرودگاه سنندج 
اظهار داشت: شخصاً برای برقراری پرواز مستقیم سنندج به مشهد اقدام خواهد کرد، اما اکنون مشکلات مرتبط با برقراری 
پروازهای روزانه فرودگاه سنندج همچنان باقی است و سنندج به عنوان تنها مرکز استان به مشهد مقدس هیچ پروازی ندارد 

و حتی وعده های شخصی رئیس جمهور هم عملی نشده است.
تداوم مشکلات فرودگاه سنندج بی احترامی به همه مردم کردستان است

نماینده مردم شهرستان های سنندج، دیواندره و کامیاران در مجلس شورای اسلامی گفت: قطع پروازهای فرودگاه سنندج 
اهانت آشکار به مردم کردستان است و آقای رئیس جمهور و شخص وزیرراه و شهرسازی باید پاسخگو باشند.محسن فتحی 
در گفت و گو با مهر اظهار کرد: متأسفانه هیچکدام از وعده های مسئولان کشوری برای رفع مشکلات برقراری پروازهای 

فرودگاه سنندج تاکنون عملی نشده و اکنون بیش از ۶ ماه است که عملًا فرودگاه تعطیل است.نماینده مردم کردستان در 
مجلس تصریح کرد: به دلیل تعطیل بودن فرودگاه سنندج و نبود زیرساخت های مناسب جاده ای و ریلی، کردستان در یک 
بن بست ارتباطی قرار گرفته و نمی توان با وجود این مشکلات انتظار ورود سرمایه گذاران یا گردشگران را به این استان 
داشت.فتحی افزود: با وجود ظرفیت ها و توانمندی های بسیار بالایی که در کردستان وجود دارد بسیاری از همایش ها و 
نشست های علمی، تخصصی و مسابقات ورزشی و رویدادهای فرهنگی و هنری در سطح ملی و بین المللی را به دلیل نبود 
فرودگاه و مسیر ارتباطی مناسب نمی توانیم میزبانی کنیم و اعضای علمی و پزشکان توانمند کشور فرصت حضور در استان 
کردستان و معالجه هم وطنان را از دست می دهند.وی خاطرنشان کرد: نبود پروازهای روزانه در فرودگاه سنندج موجب 
تحمیل هزینه های گزاف به کردستانی ها برای مسافرت به دیگر استان های همجوار و تحمل صدها کیلومتر مسیر نامناسب 
جاده ای شده و وزارت راه و شهرسازی و هیئت دولت باید پاسخگوی این کم کاری و ضعف باشند.فتحی افزود: کرسی 
نمایندگی مجلس جایی نیست که نسبت به این اتفاقات سکوت کرد و وزیر راه و شهرسازی باید نسبت به این واقعیت تلخ 
پاسخگو باشد.نماینده مردم کردستان در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: برای ما سوال است که چه طور می شود با 
چنین فرودگاهی سخن از توسعه کردستان، برقراری عدالت و توجه به مرزنشینان سر داد؟ آیا توسعه روابط همه جانبه با 
اقلیم کردستان عراق که برنامه مهم دولت است، با تعطیلی پرواز تهران-سنندج- سلیمانیه به نتیجه می رسد؟این نماینده 
پرسید: آیا چرخه گردشگری سلامت و سایر حوزه ها، رفت و آمد دانشجویان، سرمایه گذاران، مسافران خارجی که از طریق 
کردستان وارد ایران می شوند و البته چرخه اشتغال مستقیم و غیر مستقیم فرودگاهی دچار اختلال نمی شود؟فتحی تأکید 
کرد: در خصوص فرودگاه سنندج، سوال های زیادی در اذهان عمومی مطرح است و اگر وزیر راه و شهرسازی اقدامی مناسب 

صورت ندهد و پاسخ قانع کننده ای برای مردم کردستان نداشته باشد، مکانیسم ثانویه برای پیگیری فعال خواهیم کرد.
تعطیلی فرودگاه سنندج باید هرچه زودتر رفع شود

ماموستا فایق رستمی نماینده مردم کردستان در مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: کم کاری مسئولان استانی و کشوری 
در رفع مشکلات فرودگاه سنندج گناهی نابخشودنی است و باید هرچه سریع تر این دغدغه مردمی رفع شود.امام جمعه 
سنندج افزود: این دغدغه مردمی را در چندین خطبه در هفته های مختلف بیان کرده ایم اما انگار گوش شنوایی از سوی 
مسئولان برای رفع این مشکل وجود ندارد.ماموستا رستمی خاطرنشان کرد: بارها شاهد مراجعه مردم به دفتر و یا پس از نماز 
جمعه در صحن مسجد جامع بوده ایم که از وضعیت فرودگاه سنندج و نبود پروازها در این فرودگاه گلایه دارند.وی افزود: 
بسیاری از خانواده ها دارای افراد مریضی هستند که توانایی سفرهای زمینی را نداشته و برای معالجه و درمان باید به وسیله 
هواپیمایی سفر کنند اما متأسفانه در کردستان این امکانات وجود ندارد و بدون شک این امر یکی از شاخص های محرومیت 

در این استان مرزی به شمار می آید.نماینده مردم کردستان در مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: از آقای رئیس جمهور 
و مسئولان ارشد کشوری خواستاریم که یک بار برای همیشه مشکلات فرودگاه سنندج را حل کنند و این دغدغه بزرگ 

را از مردم کردستان رفع کنند.
مشکلات فرودگاه سنندج رفع شود

حجت الاسلام عبدالرضا پورذهبی، نماینده ولی فقیه در استان کردستاناظهار کرد: در رابطه با پرواز سنندج به تهران و 
مخصوصاً پرواز مشهد - سنندج چند نکته لازم است که باید عرض کنم.وی افزود: اولین مسئله مسافرت هوایی برای 
بعضی از افرادی است که زمان کمتری را باید طی کنند که به مقصد برسند همانند بحث انتقال بیمار و… لذا به نظر 
می رسد که فرودگاه سنندج و پروازهای آن باید تقویت شود.نماینده ولی فقیه در کردستان اظهار کرد: افراد زیادی هستند که 
مشکلاتی را دارند و یا اینکه نمی توانند زمینی تردد کنند یا از لحاظ زمان و یا خدایی ناکرده در بحث بیماری که دارند پرواز 
هوایی برایشان کارساز است ولی با این وجود پرواز از فرودگاه سنندج برای آنها به شهر و مقصد دلخواه دور از انتظار است.

وی تصریح کرد: از طرفی مردم کردستان اعم از اهل تشیع و اهل سنت از علاقمندان به امام رضا علیه السلام هستند و به 
عینه دیده می شود که برای زیارت به صورت متناوب مسافرت هایی به مشهد دارند که البته این مسافرت ها با سختی انجام 
می شود لذا باید اذعان کرد که فرودگاه سنندج از معدود فرودگاه های کشور است که هیچ پروازی به مشهد مقدس ندارد.

نماینده ولی فقیه در کردستان گفت: به نظر می رسد اگر این فرودگاه تقویت شود و این پرواز هم برقرار شود همین امر خود 
می تواند تأثیرات فرهنگی مثبت بسیاری برای استان کردستان به دنبال داشته باشد.حجت الاسلام پورذهبی افزود: ضمن 
اینکه در صنعت گردشگری هم این مسئله می تواند تأثیرات خوبی بر استان داشته باشد و گردشگران عراقی که از مرزهای 
رسمی استان وارد کشور می شوند به جای اینکه از کردستان به کرمانشاه مسافرت کنند و سپس به مشهد مقدس مراجعت 

نمایند از فرودگاه سنندج و به صورت مستقیم عازم مشهد می شوند.
نماینده ولی فقیه در کردستان خاطرنشان کرد: امیدواریم که هرچه زودتر این مسئله برطرف شود و مردم کردستان همانند 
دیگر استان های کشور بتوانند با پرواز مستقیم به مشهد مقدس سفر کنند و البته تعداد پروازها به مقصد تهران هم افزایش 
پیدا کنند.با وجود تأکیدات متعدد نماینده ولی فقیه در استان کردستان، نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی، ائمه 
جمعه و علمای دینی، نخبگان دانشگاهی و فعالان اقتصادی متأسفانه تاکنون اقدامی عملی برای رفع مشکلات فرودگاه 
سنندج و برقراری پروازهای روزانه در این فرودگاه صورت نگرفته و گزارش های خبری منتشر شده در خبرگزاری مهر و 
دیگر رسانه های استانی و کشوری تاکنون با بی محلی مدیران ارشد کشوری و تصمیم گیران صنعت هوانوردی کشور 

مواجه شده است.


